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گــــــپ

نگـــــره
  اپلیکیشن محبوب 

مسئولان ایرانی چیست
 توئیتــر در نقـــش 

تریبــون مسئولان 
ماه ها از مطرح شدن تصویب طرح 
صیانت از فضای مجازی می گذرد؛  
طرحی که اگرچه تا به اکنون به دلیل 
مخالفت برخی طیف هــــای سیاسی 
به صورت رسمی به ثمـــر ننشسته اما 
برخی ها دلیل کاهش سرعت اینترنت و 
 safe search همچنین فعال شدن
را اجرای چراغ خاموش طرح صیانت 
می دانند. قرن نو نوشت، اما در روزهایی 
که علاوه بر تکذیب برخی مسئولان 
درباره اجرای طرح صیانت، خبرهای 
متنوعی درباره فضای مجازی و فیلتر 
و  واتساپ  همچون  اپلیکیشن هایی 
اینستاگرام شنیده می شود، برخی از 
دولتمردان سیزدهم بیشتر به سمت 
فضای مجازی رفته و از طریق آن 
گزارش عملکرد و اقدامات خود را به 

گوش مردم می رسانند. 
  رئیسی مخالف فیلترینگ؟

انتخاباتی  تبلیغات  روزهای  در 
ابراهیم رئیسی حضوری پررنگ در 
فضای مجازی داشت و برخی این حضور 
را نشانه همراهی او با فضای مجازی 
برداشت کردند. در همان روزها فیلمی 
از او که آن روزها هنوز رئیس جمهور 
منتخب نبود و رسما وارد پاستور نشده 
بود، در فضای مجازی منتشر شد که 
نشان از مخالفتش با فیلترینگ می داد. 
رئیسی در این فیلم می گوید: »فضای 
مجازی زمینه کسب وکار مردم است. 
فضای مجازی امروز ابزار کار مردم شده 
و از این طرق کسب درآمد می کنند. آیا 
کسی می آید محل درآمد مردم را تعطیل 
کند. دختران من خیلی وقت ها از طریق 
این فضا خرید می کنند، می گویند هم 
ارزان تر است هم راحت تر است، هم 
می توانیم به کالای مناسب دست پیدا 
کنم. فضای مجازی باید گسترش پیدا 
کند. هر فضایی نیاز به امنیت دارد، 
امنیت یعنی اینکه سرقت نشود، یعنی 
اطلاعاتی که مردم می گذارند سرقت 
نشود.« ابراهیم رئیسی بعد از ورود به 
پاستور و در دی ماه سال 1400، در 
اولین واکنش به طرح صیانت وعده داد: 
»مردم نگران نباشند و مشکلات اینترنت 
حل می شود.« رئیسی که رئیس شورای 
عالی فضای مجازی است در اواخر 
اسفندماه سال گذشته، تصمیم گیری 
در این خصوص را در حیطه اختیارات 

مجلس ارزیابی کرد. 
  توئیتر اپلیکیشن محبــوب 

برخی از مسئولان!
مُهر قرمز فیلترینگ بر روی توئیتر 
زده شده اما بستری برای اظهارنظرهای 
مختلف برخی از مسئولان و مدیران 
شده است. گاهی در آن خبری را منتقل 
می کنند و زمانی هم به جنگ مخالفان 
خود رفته و طوفان به راه می اندازند.  در 
این میان، مسئولانی مانند سید احسان 
خاندوزی وزیر اقتصاد، محسن رضایی 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری، انسیه 
خزعلی معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور و همچنین علی بهاری 
جمله  از  دولت،  سخنگوی  جهرمی 
بیش ترین  که  هستند  دولتمردانی 
استفاده از توئیتر را دارند.  گفتنی است 
... عبدالملکی نیز که پیش  که حجت ا
از این سکانداری وزارت کار را بر عهده 
داشت، استعفای خود از وزارت را در 

توئیتر فیلتر اعلام کرد. 
   اینستاگرام فیلتر می شود؟

فارغ از محبوبیت توئیتر، چند روز 
پیش سید محمد حسینی، در مراسم 
افتتاحیه نخستین کنفرانس بین المللی 
رسانه، ارتباطات و حکمرانی سایبری با 
اشاره به اهمیت رسانه و فراگیری آن در 
دنیای امروز، گفت: » امروز رسانه فراتر 
از کتاب، سخنرانی، منبر و تریبون بوده 
و به فرد و زمان خاصی محدود نمی شود 
و همه می توانند از رسانه اجتماعی 
استفاده کرده و اثرگذار باشند. شایسته 
کشور نیست که بیرون از مرزهای کشور 
درخصوص صفحه های شخصی مردم در 
شبکه های اجتماعی تصمیم بگیرند و 
مثلًا اگر یادی از قهرمان ملی کشور خود 
کنند اینستاگرام صفحه آنها را مسدود 
کنند.« وی ادامه داد: » هیچ مانعی ندارد 
که اگر پلتفرم ها و شبکه های جهانی 
بخواهند در فضای سایبری ایران حضور 
داشته باشند اما باید در داخل ایران دفتر 
و نمایندگی داشته باشند و پاسخگو 
باشند تا اگر کسی بستر شبکه آنها را 
محل کلاهبرداری و یا تزاحم برای 
مردم قرار داد پاسخگو باشند، اکنون 
این اتفاق در بسیاری از کشورها از جمله 
ترکیه افتاده است و در ایران هم اجرایی 
شود.« این اظهارات حسینی درحالی 
مطرح می شود که احتمالات را برای 
فیلتر شدن اینستاگرام بالا برد. اما، نکته 
قابل توجه حضور فعال دولتمردانی 
.. ضرغامی و حسین  . . همچون عزت ا

امیرعبداللهیان در اینستاگرام است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  برخی مواقع 
موضوعاتی در جامعه سبب چالش می شود که با 
ورود مقام معظم رهبری وضعیت مشخص و ابهامات 
برطرف می شود مانند موضوع حجاب یا فعالیت های 
اقتصادی.  مقام معظم رهبری اخیرا ائمه جمعه را به 
نظارت بر سلامت این ستادها سفارش کردند و با 
تأکید بر پرهیز از ورود در فعالیت های اقتصادی، 
خاطرنشان کردند: »از فعالیت اقتصادی حتی 
به عنوان تأمین هزینه های نماز جمعه باید اجتناب 
شود، چراکه آثار منفی ورود بعضی از آقایان محترم 
به این فعالیت ها، هنوز هم دامن گیر نظام اسلامی 
است.« آنچه ایشان فرمودند نه تنها ابهامی نداشت، 
بلکه نگرانی بسیاری از وفاداران به کشور بود. 7 مرداد 
هم امام جمعه رشت با اشاره به اینکه ائمه جماعات 
نباید در فعالیت های اقتصادی مشارکت داشته 
باشند، گفته بود: » این فعالیت ها به نظام اسلامی 
هزینه وارد می کند.« بنابراین مشخص است که 
نگرانی  ای درباره فعالیت اقتصادی برخی ائمه جمعه 
وجود دارد که علاوه بر رهبری، برخی ائمه جمعه 
هم نسبت به آن هشدار می دهند. محسن پیرهادی 
طی یادداشتی در رسالت با عنوان نگران چه باشیم؟ 
نوشت: »دیدار ائمه جمعه با مقام معظم رهبری و 
بیانات ایشان، حاوی نکات و رهنمود های متعددی 
بود که چند نکته از آن بدین شرح است؛ رهبر 
معظم انقلاب، ائمه جمعه و ستاد های نماز جمعه 
را به  صورت مطلق از فعالیت اقتصادی منع کرده 
و حتی تأکید کردند که در جهت تأمین هزینه های 
برگزاری نماز جمعه نیز به سمت فعالیت اقتصادی 
نروند. ایشان اضافه کردند که هنوز هزینه های برخی 
فعالیت های این چنینی از دامن نظام پاک نشده 
است. این نکته می تواند به بسیاری از دستگاه های 
ذی نفوذ و صاحب قدرت در کشور قابل تعمیم باشد. 

ورود به عرصه اقتصاد برای نهاد قدرت، معمولا 
مفسده برانگیز است و اگر هم بخواهد سالم باشد، 
ضرورت ورود به این عرصه، رقابت پذیری با دیگر 
بازیگران زمین اقتصاد است. مصلحت امام جمعه، 
ستاد نماز جمعه یا هیچ فرد و دستگاه مشابهی که 
قرار است به فرمایش مقام معظم رهبری، نسبت به 
جامعه همچون پدر باشد، ورود به رقابت با افراد و 
گروه های جامعه، ولو رقابت سالم نیست و این مساله 
آنها را از هدف اصلی دور می کند.« آنچه جهان نیوز 
نوشت قابل تامل است: »داشتن طهارت اقتصادی 
در دیدگاه رهبری برای ائمه جمعه آنقدر مهم است 
که ایشان با فعالیت اقتصادی حتی به  عنوان تأمین 
هزینه های نماز جمعه نیز مخالف هستند. عدم غفلت 
از این مساله آنجا اهمیت پیدا می کند که بدانیم که 
فعالیت اقتصادی تعداد معدودی از ائمه جمعه در 
برخی نقاط کشور، سال هاست به عنوان یک منبع 
تولید شبهه و زمینه ساز تخریب جمهوری اسلامی 
به صورت منطقه ای بوده و همچنان نیز برخی موارد 
ادامه دارد. در این میان این هنر مدیریتی امام 
جمعه نیز است که با به صحنه آوردن مردم به جای 
فعالیت اقتصادی مستقیم هزینه های برگزاری نماز 
جمعه را به صورت کاملا مردمی و بدون ایجاد شبهه 
تامین کند. از سوی دیگر بدیهی است که یکی از 
وظایف قطعی ائمه جمعه، نظارت مستمر بر سلامت 
اقتصادی ستادهای خود و پیرامون شان هست و 

نباید از آن غافل شوند.« 
 توصیه هایی درباره حجاب

از سوی دیگر مقام معظم رهبری با اشاره به مطرح 
شدن موضوع حجاب در خطبه های نماز جمعه 
در هفته گذشته و همچنین در فضای مجازی و 
رسانه ها، خاطرنشان کردند: »در این موضوعات 
باید بسیار متین و منطقی و به دور از احساسات 

بی مورد، ورود کرد و باید با دلایل روشن، آن منطق 
استعماری غربی افشا و تبیین شود.« حضرت آیت ا... 
خامنه ای، تبیین همراه با متانت و اتِقان را در موارد 
دیگر نیز ضروری دانستند و افزودند: »ممکن است 
در منطقه ای ناهنجاری وجود داشته باشد که 
امام جمعه با در نظر گرفتن همه ملاحظات، تصمیم 
به مطرح کردن آن در نمازجمعه دارد که باید با 
کیفیت مناسب و متناسب با جایگاه امام جمعه 

باشد.«
 از آتش به اختیار تا تشویق به پنهان کاری 
 با فرا رسیدن تابستان فعالیت هایی در راستای 
مبارزه با بدحجابی آغاز می شود و گشت ارشاد 
وظیفه خود می داند به این موضوع ورود داشته باشد. 
از سوی دیگر برخی ائمه جمعه به این موضوع ورود 
کرده و اظهاراتی دارند که سبب انتقاد می شود. امام 
جمعه اصفهان گفته بود: »اگر کسی منکر حجاب 
شود در اسلام و دین او باید شک کرد و نمی شود 
کسی مسلمان باشد اما بگوید حجاب و نماز واجب 
نیست و در آیه 55 سوره مائده ذکر شده است که 
زنان، دختران و زنان مسلمان جلابیب یا همان چادر 
به سر کنند. افرادی که در حجاب کوتاهی می کنند 
در از بین بردن اسلام قدم برمی دارند« احمد خاتمی 
امام جمعه تهران گفته که » از نظر ما هم دزدی 
و اختلاس گناه به شمار می رود و هم بی حجابی 
گناه است. اتفاقا بسیاری از بی حجاب ها زن ها و 
بچه های همان دزدها هستند. اقدامات خودسرانه 
برای مقابله با بی حجابی هم خلاف شرع بوده و 
هم صددرصد ضد حجاب است.« برخی رفتارهای 
گشت ارشاد هم سبب انتقاداتی شده که نمونه بارز 
آن التماس یک مادر برای آزادی دختر بیمارش 
بود. به رغم دلجویی نیروی انتظامی از این مادر اما 
حساسیت ها به عملکرد گشت ارشاد بیشتر شد. 

نکته قابل تامل آنجاست که برخی بجای نگاه آسیب 
شناسانه به برخوردهای اینچنینی با افراد، بر پنهان 
کردن واقعیت تاکید دارند مانند قائم مقام حزب 
موتلفه که گفته است: »ایجاد دوقطبی در موضوع 
برخورد با بی حجابی و ساخت و انتشار کلیپ های 
تحریک کننده علیه گشت ارشاد در اوج موفقیت 
دیپلماسی ایران، توطئه دشمنان و منافقین داخلی 
و خارجی برای کم رنگ کردن موفقیت های نظام در 
جهان است.« حمیدرضا ترقی افزود: » بی حجابی 
و سست کردن مقابله با عدم رعایت قانون عفاف 
وحجاب به بهانه های ساختگی گشت ارشاد، همگی 
مقابله ضد انقلاب با جامعه سازی اسلامیست و 
نباید در برابر آن عقب نشینی کرد.« شاید قابل 
تامل ترین اظهارات ائمه جمعه درباره حجاب را 
باید مرتبط با آنچه دانست که امام جمعه مشهد در 
اردیبهشت ماه مطرح کرد. آیت ا... علم الهدی گفته 
بود: » نهی از منکر بر همه واجب است و بی تفاوتی 
درباره بی حجابی جایز نیست، نباید منتظر ورود 
نیروی انتظامی در این راستا بمانید، همه باید در این 
موضوع احساس وظیفه کنند.« این اظهارات برخورد 
آتش به اختیار تعریف شد. نمی توان منکر آن شد با 
رویکرد برخی درباره حجاب، حساسیت های جامعه 
افزایش یافت به نحوی که برخی نتیجه اظهارات را 
شکاف در جامعه عنوان کردند که شاید به همین 
دلیل بود که حجت الاسلام نوری سخنگوی شورای 
سیاست گذاری ائمه جمعه کشور در 4 مرداد تاکید 
کرد: »در بیان فرضیه های فقهی و نکات اخلاقی 
مواظبت کنیم در جملات و کلمات احیانا به این 
دوگانه سازی دامن نزنیم و به افکار عمومی و عواطف 
جامعه زنان و بانوان ایرانی خدشه وارد نشود و 
جریجه دارشان نکنیم؛ زیرا التهابات بالاست و 

حساسیت ها زیاد شده است.« 

 احمد حکیمی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 احزاب به شفافیت و پاسخگویی 

در قدرت و سیاست کمک می کنند
   احزاب باعث کارآمدتر شدن عملکرد 

دولت ها و بهره وری بالا می شوند

آرمان ملی-  سهیل ثابت: معمولا قاطبه فعالان 
سیاسی بر یک نظر مشترکند که در جامعه ایرانی نگاه 
چندان مثبتی روی کارهای حزبی وجود ندارد و از برخی 
سیاسیون گرفته تا مردم عادی حزبی بودن را امری 
نکوهیده قلمداد کرده اند. به همین جهت نیز بوده که 
از کارکردها و کارویژه های یک حزب به مفهوم گسترده 
در ایران فقط نام و ماکتی از احزاب و کارکردهایشان 
وجود دارد و عملا احزاب کار خاصی صورت نمی دهند. 
چه اینکه در برخی انتخابات ها نیز باز هم حضور و تاثیر 
افراد و شخصیت های تاثیر گذار باعث پیروزی یک جریان 
می گردد. این در حالی است در دنیای مدرن احزاب به 
عنوان چهارمین رکن دموکراسی شناخته می شوند. در 
این راستا برای بررسی نوع نگاه به احزاب سیاسی، نحوه 
تخصیص یارانه به احزاب و چرایی عدم به کارگیری احراب 
در اداره بهتر امور کشور»آرمان ملی« با احمد حکیمی پور، 
فعال سیاسی اصلاح طلب و دبیرکل حزب اراده ملت ایران 

اسلامی به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
10 احزاب از   اخیرا رئیس کمیسیون ماده 
تخصیص یارانه احزاب صحبت کرده؛ اساسا روند 
این کار چگونه است و نگاه به احزاب را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
یارانه احزاب فکری بود که از دوره دولت اصلاحات 
مطرح بود و چند مرحله نیز پرداخت شد و سپس قطع 
و دوباره در دوره آقای روحانی احیا شد. منتها با توجه به 
مسائل اداری و بروکراتیکی که در این موضوع وجود دارد 
مقداری کار به کندی پیش رفت و اکنون چند سال است 
که به رغم اینکه اعتبار بوده اما این یارانه به احزاب پرداخت 
نشده است. اینکه اخیرا رئیس کمیسیون ماده ده احزاب 
به تخصیص یارانه احزاب تاکید داشته است بله این یارانه 
اختصاص پیدا می کند اما مدت هاست که به دست احزاب 
نرسیده است. در نظام هایی که حزبی هستند این مساله 
به طور معمول وجود دارد اما ضوابط و معیارهایی دارد و 
بر اساس یکسری شاخصه هایی احزاب برای فعالیت و 
اثر گذاری از بودجه عمومی کمک دریافت می کنند. احزاب 
به توسعه سیاسی و کارآمدترشدن دولت ها کمک می کنند 
و با کادرسازی کمک می  کنند که بهره وری سیستم بالاتر 
برود. البته این مساله در کشور ما نیست و احزاب در همه 
کشورها رکن چهارم دموکراسی قلمداد می شوند. ولی 
در کل در کشورهایی که نظام انتخاباتی آنها کاملا حزبی 
است چنین مسائلی وجود دارد. معمولا ائتلاف یا حزبی در 
اکثریت و ائتلاف یا حزب دیگری در اقلیت قرار می گیرند 
و اقلیت با توجه به اینکه نقشش رصد عملکرد حزب حاکم 
است دولت در سایه را تشکیل می دهند و نظیر تمام 
دستگاه ها و وزارتخانه های دولت را در حزب خود دارند 
تا به طور کارشناسی عملکرد آنها را رصد کنند. لذا برای 
همین منظور بودجه می گیرند و این روند باعث کارآمدتر 
شدن سیستم و عملکرد دولت ها، خود کنترلی و بهره وری 
بالا می شود. این روند مثل سرمایه گذاری در امر آموزش 
است که در نهایت سطح سواد جامعه بالا می آید. در اینجا 
نیز وقتی به حزبی کمک می شود برای کادر سازی و تربیت 
نیرو برای اداره بهتر کشور است. این مساله در نهایت به نفع 
کشور بوده و خیلی از هزینه های بعدی را پایین می آورد. 
اما این روند هنوز در کشور ما جا نیفتاده است. البته باید 
به این نکته اشاره کرد که پرداخت یارانه نیز به این صورت 
نیست که هر کسی یک حزبی داشته باشد و یارانه ای به 
آن حزب اختصاص داده شود. بر اساس گستره واقعی 
حزب در سراسر کشور، تاثیر و تلاش، به روز بودن و نقش 
در فرایندهای سیاسی این یارانه به احزاب داده می شود. 
مثلا اینکه چه میزان در پارلمان یا شوراها نماینده دارد و 
چند عضو واقعی دارد. البته این مساله حساب شده بود و 

اساسنامه آن هم انجام شده بود اما اجرایی نشد. 
 اغلب رؤسای جمهور به اهمیت احزاب و 
همفکری و هم اندیشی با آنها تاکید داشته اند؛ اما 
در عرصه عمل دیده ایم که کمتر مشاوره یا کمکی 
از احزاب برای عملکردهای بهتر گرفته شده است؛ 

اساسا مشکل در کجاست؟
این مساله بدین خاطر است که نظام انتخاباتی ما 
با نظام حزبی تلفیق نشده و احزاب هستند ولی عملا 
معلوم نیست که چه کار ویژه ای دارند.  مهم ترین آوردگاه 
احزاب انتخابات است و اگر کاری که در مجلس دهم 
شروع شده بود و داشتند نظام انتخاباتی را به سمت 
حزبی شدن می بردند که لیست های انتخابات از مسیر 
احزاب بگذرد اگر اجرایی می شد ما یک گام بزرگی به 
جلو برداشته بودیم. اما متأسفانه آن قانون در دقیقه نود و 
نقطه پایانی به نتیجه نرسید و همینطور ماند. کار حزبی 
در قانون اساسی به رسمیت شناخته شده و نظام جمهوری 
اسلامی نیز چون جمهوری است و متکی به انتخابات است 
بدون تشکل و سازمان سیاسی این کار امکانپذیر نیست.  
کار اصلی احراب حضور در انتخابات است که قانون در 
خصوص آن کامل حرف نزده است. از همین رو است که 
می بینیم در موعد انتخابات همه فعالند اما احزاب در 
حاشیه قرار دارند. اتفاقا همین مساله نیز باعث شده تا هر 
کسی عضو هیچ حزبی نیست و سابقه سیاسی ندارد امکان 

پیشرفت بالایی دارد. 
 چرا با وجود اینکه بسیار در مورد تحزب گرایی 
به عنوان رکن چهارم دموکراسی صحبت می شود، 

اما در جامعه این مساله ناپسند شمرده می شود؟
این مساله دلایل مختلفی دارد اما یک دلیل آن این 
است که به هر حال حضور فعال احزاب چون به مساله 
شفافیت و پاسخگویی در امر قدرت و سیاست و مدیریت 
در کشور کمک می کند به ضرر  برخی گروه هاست، چراکه 
حزب به شفافیت قدرت و سیاست کمک می کند. برای  
برخی نیز گویا خیلی افتخار است که بگویند عضو هیچ 
حزبی نیستند. در حالی که در کشورهای دیگر حتی 
رئیس جمهور بر آمده از حزب و با حمایت حزب به قدرت 

می رسد و در مقابل عملکردهایش پاسخگو است. 

  

 عوارض
 خودسری  

  شباهت 
 کمربند ایمنی 

با حجــاب

  
 تاثیــر 

 رابط دلی 
مردم   و     روحانیت

روحانیت همواره به عنوان پشت و پناه مردم شناخته می شوند. 
رئیس سابق سازمان حوزه ها و مدارس علمیه خارج از کشور معتقد 
است: اگر امروز روحانیت در میان مردم می نشست و مباحث و 
درددل های مردم را گوش می داد و به خانه های مردم می رفت، 
رابطه دلی ایجاد می شد و اگر امروز این رابطه به رابطه پشت 
میزنشینی با ارباب رجوع تبدیل نمی شد، محبوبیت روحانیت 
اینقدر  آسیب نمی دید. این علائمی است که نشان می دهد گسلی 
میان  روحانیت و مردم ایجاد شده است. حجت الاسلام والمسلمین 
نورالهیان گفت: آن گروه روحانیتی که امروز اینگونه با مردم و 
بهترین پشتیبانان خود فاصله پیدا کرده، دیر یا زود خواهد دید که 

یک اتفاق ناگوار برای حوزه های علمیه  با این مردم  خواهد افتاد.

امام جمعه اصفهان دیروز گفت: »اما یکی از مسائلی که 
دشمن روی آن خیلی حساس است و ما متأسفانه حساس 
نیستیم، مسأله حجاب است. یعنی هرکسی راجع به حجاب 
صحبت کند رادیوهای خارجی و فضای مجازی شروع می کنند 
به اینکه آیا حجاب اجباری است؟! آن در حالی است تمام قوانین 
اسلام باید انجام بگیرد. مگر می شود قانون اجباری نباشد؟! آنها 
از کلمه »اجبار« می ترسند؛ مگر بستن کمربند ایمنی در ماشین 
اجباری نیست؟! آیا حجاب کمتر از آن است؟!«آیت ا... سید 
یوسف طباطبایی نژاد افزود: در دنیا همه کسانی که قانونگذاری 
می کنند، همین گونه قانونگذاری می کنند؛ فارغ از اینکه چه 

کسی عمل کند و چه کسی عمل نکند. 

اقدامات خودسرها همواره عوارضی برای کشور داشته است. یک 
فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: گروه هایی که در دولت روحانی 
یا دولت خاتمی به صورت خودسر دست به اقداماتی می زدند، کم 
کم استقلال نسبی پیدا کرده اند. به همین دلیل وقتی هم علیه 
روحانی اقدام می کردند معنایش این نبود که می خواهند به نفع 
این جناح اصلی ساختار اقدام کنند و یا تحت کنترل اینها هستند؛ 
بلکه معنایش این بود که علیه روحانی هستند. در نتیجه اکنون هم 
فرصت پیدا کرده اند که علیه دولت رئیسی از این کارها کنند. عباس 
عبدی افزود: فکر می کنم حداقل انتظاری که وجود دارد این است 
که دولت و کل ساختار ، این یکدستی را در تمام عرصه ها نشان 

دهند و حداقل تصمیمات خود را اجرا کنند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: رویکردهای 
برخی مدیران صدا و سیما در هر دوره ای باعث 
شده تا آنچه در واقع تولید و نشان داده می شود نه 
ذائقه و خواست مردم که بیشتر بر مبنای خواست و 
اراده مدیران باشد. لذا بر مبنای همین امر است که 
یک برنامه تلویزیونی نیز بدون هیچ گونه دستوری 
دست به  ممیزی می زند و نام شخصی را از برنامه 
حذف می کند. در تازه ترین اتفاق مدیرانی که 
عادل فردوسی پور را در شبکه سه برنمی تافتند 
اخیرا صدای وی را نیز از روی گزارش  فوتبال 

حذف کردند. 
 جایگاه از دست رفته

شاید اگر از خوشبین ترین مخاطبان صدا 
وسیما در قامت رسانه ملی در روز های ابتدایی 
روی کارآمدن مدیران جدید این پرسش مطرح 
می شد که آینده رویکردی و عملکردی این 
سازمان در دوره جدیدی چگونه خواهد بود 
و چه تحول مثبتی در روند امور انجام خواهد 
شد شاید کسر قابل توجهی از آنها به این نکته 
اشاره می کردند که به احتمال فراوان شاهد 
بازگشت بسیاری از چهره های محبوب به قاب 
تلویزیون و باز تولید برنامه های مورد پسند جامعه 
خواهیم بود. اما امروز با گذشت ماه ها از روی 
کارآمدن مدیران جدید در راس صدا وسیما 
اگر این پرسش مجددا تکرار شود این بار دیگر 
نه تنها منتقدان بلکه حتی حامیان نیز به نوع 
رویکرد ها و سیاست ها صداو سیما انتقاد وارد 
می کنند. چراکه نتیجه حاصله طی ماه های 
اخیر به وضوح نشان داده که اساسا قرار نیست 
رویکردها و سیاست ها تغییر کند و روند امور 
به همان روال سابق پیش خواهد رفت. این در 
حالی است که امروزه خود مسئولان و مدیران 
صداو سیما به این نکته معترفند که تلویزیون 
با ریزش مخاطب روبه رو است و اگر هم نباشد 
برخی برنامه های فصلی، مناسبتی، ترکیبی یا 
مسابقه محور پرمخاطب مثل خندوانه، عصر 
جدید یا پخش زنده برخی مسابقات فوتبــال 

تلویزیون رسما مخاطب خود را از دست می دهد. 
صدا و سیمایی که زمانی به عنوان نخستین و 
تاثیر گذار ترین  رسانه کشور فعالیت می کرد؛ 
امروز به جهت برخی سیاست ها، تصمیم گیری ها 
به دومین رسانه مرجع مورد وثوق و رجوع مردم 
تبدیل شده است. جالب اینکه در عصر ارتباطات، 
اطلاعات و گسترش روزافزون شبکه های اجتماعی 
که قابلیت ارائه و جست وجوی محتواهای صوتی 
و تصویری با کیفیت های بالا را دارند صداوسیما 
هنوز هم با همان نوع رویکرد سابق خود پیش 
می رود و تجدیدنظری در خصوص نوع مدیریت،  
محتواهای تولید شده و مهم تر از همه مناسب 
ذائقه مخاطب نمی کند. این در حالی است که 
این سازمان تلاش می کند تا سایر پلتفرم ها و 
برنامه های مبتنی بر صوت و تصویر فراگیر را 
تحت الشعاع خود قرار دهد. چه اینکه سازمان 
تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر 
موسوم به »ساترا« اخیرا به مساله سریال ها و 
فیلم های شبکه نمایش خانگی هم ورود کرده  
است. به نظر می رسد که مدیران صداو سیما یا 
بر اساس ذائقه و سلیقه مخاطب باید پیش بروند 

یا اینکه با محوریت سیاست های خود به فعالیت 
بپردازند. اگر شکل اول باشد می توان امیدوار 
بود که با برخی تغییرات و بازگشت چهره های 
محبوب و برنامه های پر طرفدار؛ مخاطبان  سیما 
بازگردند. اما اگر روند موجود اصلاح نشود و در بر 
همان پاشنه سابق بچرخد مخاطبان تلویزیون نیز 
کم کم ریزش خواهد کرد. لذا به نظر می رسد که 
مسئولان صداوسیما باید با نگاه باز و رویکردهای 
جدید و جامعه محور پیش بروند تا باز هم جایگاه  

خود را نزد جامعه بازیابند. 
  از فردوسی پور تا خاتون

رویکردها برخی مدیران صداوسیما سال هاست 
که موجب شده تا چهره های محبوب و برنامه های 
پرمخاطب و جریان ساز رخت بربندند و عطای 
حضور و کار در تلویزیون و سایر مجموعه های 
رسانه ملی را به لقایش ببخشند. پس از ماجراهای 
عادل فردوسی پور؛ مجری، تهیه کننده و چهره 
محبوب و نام آشنای عرصه رسانه با مدیران 
صداوسیما و حذف او وبرنامه  جریان سازش پس 
از بیش از دو دهه از شبکه 3 سیما گویا مدیران 
یک گام به پیش نهاده اند و جدای از شبکه 3 عادل 

در شبکه ورزش نیز با محدودیت های مواجه شده 
است. ماجرا از این قرار است که شبکه ورزش در 
روزهای تعطیلی مسابقات ورزشی اقدام به پخش 
فوتبال های خاطره انگیز کرده و هر روز مسابقات 
قدیمی و جذاب را پخش می کند. آن ها روز گذشته 
بازی معروف بارسلونا و پاری سن ژرمن که با برتری 
6 بر یک آبی و اناری ها به اتمام رسید را پخش 
کردند و نکته عجیب پخش این مسابقه با صدای 
یک گزارشگر جدید بود. در حالی که در زمان 
پخش زنده تقابل دو تیم عادل فردوسی پور گزارش 
آن را بر عهده داشت و جمله معروف »چیه این 
فوتبال« هم از همین گزارش عادل به دست آمد 
که مدت ها نقل محافل بود. اما صداوسیمایی ها در 
بازپخش این بازی ترجیح دادند این بار به جز خود 
عادل حتی صدای عادل را هم  حذف کنند و صدای 
دیگری را جایگزین کنند. البته این فقط عادل 
فردوسی پور یا سایر چهره ها و برنامه ها نیستند 
که با چنین محدودیت هایی مواجهند؛ بلکه چنین 
مسائلی اخیرا در برخی سریال های تلویزیونی و 
شبکه نمایش خانگی نیز به چشم می خورد. جایی 
که سریال خاتون از شبکه نمایش خانگی نیز با 
تذکر ساترا مواجه شده است. به تازگی خبری مبنی 
بر تذکر صداوسیما به پلتفرم نماوا درباره سریال 
»خاتون« در برخی رسانه ها منتشر شده است که 
به بخشی از گفت وگوی محمدحسن شانه ساززاده، 
مدیرعامل نماوا اشاره دارد که می گوید صداوسیما 
تذکر داده  است که در سریال »خاتون« چرا به جای 
اینکه بگویید متفق ها، گفتید روس ها از شمال وارد 
ایران شدند؟ پیرو این خبر روابط عمومی نماوا 
گفته این مصاحبه در توضیح چالش های آن دوران 
با مدیریت وقت سازمان ساترا بوده است. در همین 
راستا چندی پیش مهدی صباغ زاده کارگردان 
سینما و تلویزیون بیان کرد: »سلیقه های شخصی 
که از جانب ساترا روی پلتفرم ها اعمال می شود 
باعث شده ذائقه مخاطبان تغییر کند و به سمت 
ماهواره بروند.« حال باید دید اساسا عزمی برای 

اصلاح این نوع رویکردها وجود دارد . 

 »آرمان ملی« رویکردهای صدا و سیما در خصوص چهره ها را بررسی می کند

صدای عادل از سیما حذف شد!

 ترقی: نباید عقب نشینی کرد!

هراس برخی اصولگرایان از توصیه های رهبری


